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Húsvét: ablak az örök életre 
Újra itt van húsvét, a halált legyőző, a meg-

újuló, a diadalmas élet, vagy ahogyan a hívő em-
ber vallja: az örök élet ünnepe. Jézus üzenete 
teszi ezt bizonysággá számunkra: „Én élek, s ti is 
élni fogtok." Ezért a kereszténység az örök élet 
iskolája. Az örök életet az emberi ész lehet-
ségesnek tartja, a szív megköveteli, és Isten 
szeretete megerősíti. 

Ha az örök élet az emberi megismerés tárgya 
lehetne, akkor megszűnne reánk nézve hatalom 
lenni. Isten azonban az érzékelhető világból 
kivette és áttette az érzék feletti világba, még-
pedig azért, hogy ne csak tudomásul vegyük, 
hanem az életünket tegyük reá. Életünk tulaj-
donképpen nem egyéb, mint fejlődés, növeke-
dés ebbe a világba: az ismeret világából a hit 
világába. A gyermek kezdetben csak a hegyet s 
a völgyet, a falut, a várost s a járókelőket látja, s 
csak később tárul fel előtte annak rejtelmes 
nagysága, igazi értelme: ez az én szülőföldem, 
az én hazám. 

így vagyunk a mi világunkkal is. A látható 
világ felett van egy láthatatlan lelki világ - térhez 
és időhöz nem kötött. Arról van szó: belenö-
vünk-e ebbe a láthatatlan világba, s tárul-e fel 
napról napra egy új titok belőle, vagy pedig ott 
ülünk egy egész életen át annak kapujában, s fil-
léreket koldulunk, holott odabenn az élet teljes-
ségét, szépségét és gazdagságát kínálják felénk. 

Az örök életet a szív megköveteli. Nincsen 
olyan vallás, amely az örök életet így vagy úgy 
ne vallaná. Sőt, mindenki, aki egyik szavával 
tagadta, a másikkal pótlékokat keresett elveszett 
hite helyébe. Beszéltek az erő fennmaradásáról, 
az anyag állandóságáról. És beszélünk arról, 
hogy kultúrában van a halhatatlanság: az ember 
fennmarad alkotásaiban. De mit ér ez? A szív 
nem elégszik meg álpótlékokkal, a szív a szemé-
lyes örök életet reméli. Olyan életet, amelyik az 

„idelenn" tapasztaltnak a teljessége, tökéletes-
sége legyen. Tükör és homályos beszéd által 
látunk csak, kívánjuk ott a színről színre látást. 

Minden kijelentés, minden igazság csak visz-
szavert fény. Maga Jézus is csak kép, hogy 
meglássuk: kicsoda az Isten. Nos, egyszer megál-
lunk előtte és meglátjuk Őt úgy, amint van, ez a 
színről színre látás. És itt kapcsolódik be a vi-
szontlátás reménysége is. Aki nem Istent akarja 
meglátni, az nem találja fel szeretteit, de aki 
Istent megtalálja, az megérzi benne az ő elve-
szett, elsiratott kedveseit is, mert azok mind ott 
vannak Isten szeretetében. 

így teszi Isten szeretete bizonyossá az örök 
életet. Mi Istent szeretőnek, hűségesnek ismerjük 
és tapasztaljuk. Erre Jézus tanított meg minket, s 
életében bizonyossággá tette a vele való Atya 
-gyermek közösséget. Isten helyet biztosított 
számunkra az ő végtelen életében, s részesei va-
gyunk az ő örökkévaló szeretetének is. Ezért 
nem lehet közömbös sem Isten, sem az ember 
számára, hogy miként éljük életünket, hogyan 
töltjük be helyünket itt és most, az örök élet 
folyamatában. 

Húsvét figyelmeztetése Madách Imre megfo-
galmazásában mindig időszerű: 

„Ha látnád, a földön múlékonyan 
Pihen csak lelked s túl örök idő vár: 
Erény nem volna itt szenvedni többé. 
Ha látnád, a por lelkedet felissza: 
Mi sarkantyúzna, nagy eszmék miatt, 
Hogy a múló perc élvéről lemondj? 
Mig most, jövőd ködön csillogva át, 
Ha percnyi léted súlyától legörnyedsz, 
Emel majd a végtelen érzete." 

Ebben a hitben, az örök élet bizonyosságában 
kívánok minden Kedves Olvasónak Istentől 
áldott, boldog húsvétot! 

D R . SZABÓ ÁRPÁD 



Isten kezében vagyunk 
Ekkor Jézus hangosan felkiáltott: „Atyám, a te kezedbe teszem 
le az én lelkemetr És ezt mondva, meghalt. (Lk 23,46) 
„De menjetek el, mondjátok meg a tanítványainak és Péternek, 
hogy előttetek megy Galileába: ott meglátjátok őt, 
amint megmondta nektek." (Mk 16,7) 

Ha fényes nappal feltekintünk az égre, láthatjuk 
a Napot s a gomolygó felhőket. Amikor ezeket lát-
juk, tudnunk kell, hogy ezek azért vannak, mert 
Isten akarja, hogy legyenek. Ha éjszaka nézünk a 
magasságba, látjuk a simogató, szelíd fényt árasztó 
Holdat s a gyémántszegként tündöklő csillagokat. 
Amikor ezeket látjuk, tudnunk kell, hogy ezek azért 
vannak, mert Isten akarja, hogy legyenek. 

A Földön magunk körül por- és homokszemeket 
látunk, meg kavicsot, követ, dombokat, hegyeket, 
tavakat, kedvesen csilingelő patakokat, méltóság-
teljesen hömpölygő folyókat. Amikor ezeket szem-
léljük, tudnunk kell, hogy azért vannak, mert Isten 
akarja, hogy legyenek. Füvek, virágok, fák, boga-
rak, madarak, állatok mind - mind azért élnek, mert 
Isten teremtette, s akarja, hogy éljenek, legyenek. 

Magunk körül mindenütt embereket látunk a 
családban, az utcán. Amikor őket látjuk, beszél-
getünk velük, tudnunk kell, hogy azért vannak, 
mert Isten akarja, hogy legyenek. Igen, minden élő 
és élettelen azért van, mert Isten teremtette, meg-
tartja és gondot visel reá, mindent kezében tart. 
Minden teremtményének hivatást, feladatot rendel, 
és megáldja teremtményeit azokkal a talentumok-
kal, amelyek szükségesek ahhoz, hogy hivatását, 
feladatát teljesíthesse. így vagyunk mi, emberek is. 

Isten kezében vagyunk születésünktől 
halálunkig, s hisszük, hogy halálunk után is. Isten 
kezéből soha ki nem hullunk, még ha akarnánk, 
akkor sem távozhatnánk el onnan. Ő az, aki min-
den embernek hivatást, feladatot, kötelességet ad. 
Ezek teljesítése közben is ott áll mellettünk, s gon-
dot visel reánk. Ott van a kisgyermekkel, s játékos 
felelőtlenségében vigyázza. Ott van az ifjú mellett, s 
ifjúi lendületében, önhittségében megfékezi, 
mértékletességre inti. Ott van a felnőtt mellett, aki-
nek erőt s bölcsességet ad ahhoz, hogy szembe tud-
jon nézni az élet megpróbáltatásaival, gondjaival, 
terheivel. Ott van az idős ember mellett, akit oltal-
maz, gyámolít, s akinek lelkében megtartja a békés 
nyugalmat: érdemes volt élni és küzdeni! Isten 
kezében vagyunk, és abból soha ki nem eshetünk. 

Az Ószövetségben olvashatjuk Jónás történetét. 
E történet szemléletesen igazolja azt, hogy mi, 
emberek mindig Isten közelségében vagyunk, és 
onnan el nem távozhatunk. Jónást elküldi Isten, 
hogy prófétáljon: „... Ion az Úrnak szava Jónáshoz 
..., kelj fel, menj Ninivébe, a nagy városba, és kiálts 

ellene, mert gonoszságuk felhatolt elémbe!" Jónás 
nem merte, nem akarta vállalni a feladatot, meg-
próbált kitérni előle, elrejtőzni Isten elől, elszakad-
ni Tőle. Társisba akart menekülni az Úr elől. 
Tengerre szállt, de Isten ott is megtalálta őt, a hajó-
sok a tengerbe vetették, s egy cethal elnyelte. Isten 
kezéből itt sem esett ki. Ezt érezte meg, ezt értette 
meg, amikor így imádkozott: „A hegyek alapjáig 
sülyedtem alá, bezáródtak a föld závárjai felettem 
örökre! Mindazáltal kiemelted életemet a múlásból, 
óh, Uram, Istenem!" Amikor ezt felismeri és elis-
meri, újra hangzik felé az isteni hívás és megbízatás: 
„Kelj fel, menj Ninivébe, hirdesd azt, amit én 
parancsolok neked!" Jónás felismerve, hogy Isten 
kezéből nem hullhat ki sem a tengeren, sem annak 
mélyében, még a cethal gyomrában sem, elmegy, és 
eleget tesz az elhívásnak. Szavára megtér Ninive, s 
megmenekül „tizenkétszer tízezer ember." 

Isten kezében vagyunk, és abból soha ki nem 
hullhatunk! Húsvét ünnepe Jézusra irányítja figyel-
münket, az ő életére. Az ő élete bizonyság arról a 
rendíthetetlen, megingathatatlan hitről, hogy Isten 
kezében vagyunk. Isten kezében volt, amikor 
megszületett, s a jászolba helyezték. Isten kezében 
volt, amikor menekült Heródes gyilkos parancsa 
elől. Isten kezében volt a pusztai kísértés és imád-
kozás idején. Isten kezében érezve magát tudott 
szólani a kísértőhöz: „Távozz tőlem, sátán!", mert 
Isten kezében érezte magát, ezért tudott szólni a 
vakhoz: láss; a sükethez: nyíljanak meg a te füleid; 
a bénához: kelj fel és járj; a bűnöshöz: megbocsát-
tattak a. te bűneid; az ítélkező tömeghez: „az vesse 
rá az első követ, aki nem bűnös." Hitt rendületlenül 
abban, hogy Isten kezében van. Ez töltötte be lelkét 
szerénységgel virágvasárnapján, amidőn az embe-
rek királyként dicsőítették őt, s virágot, zöld ágakat 
és felsőruháikat terítették lábai elé. Ez a hit emelte 
a kétségbeesett csalódás fölé, amikor tanítványa, 
Júdás elárulta őt. Ez segítette megőrizni emberi 
méltóságát a főpapok és Pilátus ítélőszéke előtt. 
Jézus bízott Isten gondviselésében, egész életén 
keresztül hitte, hogy Isten kezében van. Ez adott 
lelki erőt, hogy elviselje az igazságtalan ítéletet, a 
megkorbácsoltatást, az arcul-köpést, a gúnyos 
szavakat. Ez adott erőt, hogy felvegye és vigye a 
keresztet, s a kereszt súlya alatti leroskadásaiból ez 
emelte fel őt újra meg újra. Bízott abban, hogy Isten 
kezében van még a kereszthalál kínjai között is. 
Ezért tudott ott is vigasztalni, s megbocsátani azok-
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nak, akik megölték őt. Utolsó leheletével e hitéről 
tett bizonyságot: „És, kiáltván, Jézus nagy szóval 
monda: Atyám, a te kezeidbe teszem le az én 
lelkemet." 

Isten gondviselésébe vetett rendületlen hite 
vezette el őt és tanítványait a húsvéti diadalhoz. A 
tanítványok az alatt az idő alatt, amíg Jézussal jár-
tak, magukba itták a hitet, mely szerint Isten 
kezében van Jézus, Isten kezében vannak ők 
maguk, és Isten kezében van minden ember. Isten 
örök, és gondviselése is az. Akire Ő vigyáz, nem 
vész el, nem veszhet el, megmarad örökkön! Ez a 
hit ragyogott fel a sírhoz menő asszonyok előtt, 
amikor végtisztességtételre mentek el, ez a hit 
hengerítette el a követ a sír szájáról. Ez a hit szólal-
tatta meg az angyalt, s mondatta vele a húsvét 
diadalát megfogalmazó üzenetet: „Ne féljetek. A 
názáreti Jézust keresitek ... nincsen itt, ... de men-
jetek el, mondjátok meg az ő tanítványainak és 
Péternek, hogy ő előttetek megyen Galileába, ott 
megtaláljátok őt, amint megmondotta nektek." Ez a 

húsvét diadalmas üzenete a tanítványok felé és 
felénk is: Isten kezében vagyunk, Isten kezéből'sem 
életünkben, sem halálunk után ki nem eshetünk, s 
így örök élettel bírunk! 

Életünk útján megyünk születésünktől kezdve a 
képzeletbeli Galilea felé, s ezen az úton lábnyo-
mokat látunk, Jézus nyomait. Figyeljük e nyomokat, 
mert azok biztos úton vezetnek, ő előttünk 
megyen, s ha mi utána lépkedünk Isten gond-
viselésébe vetett hitünkkel s Jézushoz méltó élettel, 
megtaláljuk őt s az örök életet. 

Húsvét ünnepén hangzik felénk a nagyobb biz-
tonságot nyújtó, rövid fohász: „Atyám, a te kezeidbe 
teszem le az én lelkemet ... s reménységet, bátorsá-
got, biztatást árasztó angyali üzenet minden keresz-
tényhez szóló megbízás: ... menjetek el, mondjátok 
meg az ő tanítványainak és Péternek, hogy előttetek 
megyen Gajileába, ott megtaláljátok őt." 

Véssük fel kitörölhetetlenül szívünk kőtáblájára a 
hitet: Jézus él, és élni tanít mindörökké. 

SZABÓ ZOLTÁN 

Húsvéti harang 
A harang úgy várja, 
hog/ ünnepre szóljon: 
a sorsok ingája 
nem állhat holtponton. 

Lendül a világűr 
néma harangöble, 
s nyelve, a Föld csendül 
fényekbe ütközve. 

Fényekbe, amelyek 
éltetik és hívják, 
hog/ az Értelemnek 
zengjen halleiuját. 

NAGY FERENC 

Adalék 
„Nem fogadhatom el a har-

minc pénzt - mondotta Júdás a 
főpapnak." 

„De miért nem? - kérdezte a 
főpap csodálkozva. - Talán 
kevesled? " 

„Nem erről van szó - válaszolta 
Júdás. - Hanem arról van szó, 
hogy ha elfogadnám, úgy tűnnék, 
megvásároltatok, lefizettetek. Már-
pedig engem nem lehet lefizetni, 
megvásárolni. Nekem elveim van-
nak! Érted főpap?! Elveim van-
nak! " 

„Értem - mondotta a főpap. 
- Neked elveid vannak...., akkor 

talán mégsem te vagy a nekünk 
megfelelő ember. Amikor megke-
restél minket, nem szóltál az elve-
idről. Kötöttünk egy becsületes 
egyezséget, ha úgy tetszik, 
üzletet...Nem, nem te vagy a 
nekünk kellő ember; sajnálom." 

„Megegyeztünk, és én állom a 
szavam! - válaszolta Júdás önér-
zetesen. Ez is az elveim közé tar-
tozik. Mindössze annyi változott, 
hogy nem kell a pénz. Még ti is azt 
hinnétek, hogy megvásároltatok, 
lefizettetek. Ne higgyétek ezt, mert 
nem vásároltatok meg. Elvből 
teszem meg, amire vállalkoztam. 
Érthető? " 

„Számunkra nagyon is - mon-
dotta a főpap mosolyogva - , elvég-
re mi is az elvek emberei vagyunk. 

Tiszteletben tartjuk tehát a te 
elveidet is, és pénzről nincs, nem 
is volt, s nem is lesz szó... 
Mindazonáltal itt van a pénz, 
tedd el, és használd fel valami 
nemes célra. Például oszd szét 
leprások és bélpoklosok között. 
Nagyon hálásak lesznek, imába 
foglalják majd neved." 

„Alighanem ezt fogom tenni -
mondotta Júdás, és elvette a 
harminc csengő ezüstöt. Mielőtt 
elváltak volna, megkérdezte a 
főpaptól - Muszáj lesz meg is 
csókolnom őt, nem elég, ha meg-
mutatom a katonáknak, hogy 
melyik Ő?" 

„Muszáj lesz- de csakis elvből' 
- válaszolta a főpap mosolyogva. 

MOLNOS LAJOS 
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Új püspököt választott a Zsinati Főtanács Budapesten 
A Magyarországi Unitárius Egyház Zsinati 

Főtanácsa 2001. február 3-án a budapesti Nagy Ignác 
utcai templomban tartott gyűlésén - többek között - új 
püspököt és tisztségviselőket választott az Egyház 
élére. A harmadik évezred első hatéves ciklusára 
megválasztott püspök: Rázmány Csaba budapesti, a 
Hőgyes Endre utcai egyházközség lelkésze; egyházi 
főjegyző: Balázsi László füzesgyarmati lelkész; 
főgondnokok: dr. Mikó István és Demján Sándor; 
közügy igazgató: Nyitrai Levente kocsordi lelkész. 

Egyházszolgálatuk méltatásaként a Zsinat tisztelet-
beli címeket adományozott: Bencze Márton leköszönő 
püspöknek, aki sajnos meggyöngült egészségi állapota 
miatt nem lehetett jelen; dr. Murvay Sámuel búcsúzó 
főgondnoknak, valamint dr. Kis Zoltán, dr. Nyiredy 
Szabolcs és dr. Sztankóczy Zoltán atyánkfiainak. 

Mind az újonnan választottak, mind a leköszönök 
életére - további eredményes szolgálatára - Isten 
gazdag áldását kéljük! 

* * * 

A Magyar Nemzet pontosan egy hónappal később 
megjelent lapszámában (2001. március 3., szombat) 
Unitáriusok a nemzeti megmaradásért címmel az 5. 
oldal háromnegyedét betöltő - fényképes - interjút tett 
közzé az újonnan megválasztott püspökkel, Rázmány 
Csabával, aki a főpásztori tervek és célkitűzések mel-
lett magyarságtudatról, a kisebbségi lét küzdelmeiről 
és a kormány által kidolgozott lelkiismereti és egyház-
alapítási törvénymódosító javaslatról is kifejtette 
véleményét. Ebből a beszélgetésből tallózunk az aláb-
biakban. Kérdező riporter: Jezsó Ákos. 

J. A.: — Milyen célokat kíván megvalósítani? 

— A februári zsinati tanácskozással lezárult az a 
folyamat, amely során megújítottuk az egyházunkat. 
Csökkentettük a főtanácsunk és a zsinati tagok lét-
számát, a novemberben megtartott főtanácsi ülésen 
pedig módosítottuk a törvényeinket. Ezenkívül új egy-
házi és világi elöljárókat választottunk. Most arra 
törekszem, hogy önállósítsam a második budapesti 
egyházközségünket. Fontos feladatomnak tekintem a 
magyarországi szórványvidék lelki gondozását: a 
Dunántúlon és a Duna-Tisza közén élő híveinket 
legalább négy nagyobb lelkészi körzetbe szeretném 
besorolni. A fővárosi Hőgyes Endre utcában található 
épületünkben — amennyiben teljes egészében vissza-
kapjuk — egy országos szórványközpontot szeretnék 
kialakítani... 

J. A.: — Mit jelent ma unitáriusnak lenni? 

— Az unitárius egyház a reformáció természetes 
következményeként alakult meg. Napjainkig az 
egyetlen magyar alapítású egyházként tartják számon, 
amelyet az 1510 körül Kolozsvárott született Dávid 
Ferenc hozott létre. Teológiájának alapja a tiszta és 
közérthető jézusi kereszténység. Dávid Ferencnek 
köszönhető, hogy az erdélyi rendek János Zsigmond 
akkori fejedelem támogatásával, hosszas hitvita után, 
a Tordán 1568 januárjában megtartott országgyűlésen 
kimondták a lelkiismereti és vallásszabadságot. 
Eszerint mindenki azt a vallást gyakorolhatja, amely a 
hitével megegyezik, hiszen a hit az Isten ajándéka. 
Vallásunk kifejezetten egyistenhívő. Legfőbb jellem-
zői a nyitottság, a tolerancia és a szabadelvűség. Ez a 
három dolog manapság is alapvető fogalmakat takar. 

J. A.: — A magyarországi egyházak közül talán az 
unitáriust érintette legmélyebben a trianoni döntés. 

— Trianon egyik mély sebe és fájdalma, hogy szét 
kellett választanunk az erdélyi és az anyaországi 
unitárius egyházat. Székelyföldön manapság is tömb-
egyházként vagyunk jelen, a világ többi részén azon-
ban kisebb-nagyobb létszámú szórványban élünk. 
Képzeljen el egy fát, amelynek a törzsén át hirtelen 
egy határvonalat húztak. A fa nagyobbik fele odama-
radt Erdélyben, néhány ága pedig átnyúlt a szomszéd-
ba, az anyaországba. A gyökér tehát Erdélyből ere-
dezik, de a lét már itt van, Magyarországon. Ezért — 
rengeteg küzdelem és gyötrelem révén, de — itt is 
meg kell keresnünk megmaradásunk feltételeit. 

J. A.: —Ezt úgy érti, hogy az unitárius egyház tag-
jai a többszörösen is átélt kisebbségi létük miatt erős 
nemzeti öntudattal rendelkeznek? 

— Szekularizált világunkban az intézményesített 
vallások sokat veszítettek korábbi befolyásukból. A 
globalizáció és a felgyorsult élet az embereket szinte 
öntudatlanul is magával ragadja. Mind nehezebbé 
válik a végső értékek tudatosítása, és folyamatosan 
gyengül az egyház, a vallás tudatformáló ereje. 
Ugyanakkor örvendetes dolognak tartom, hogy 
híveink között az erdélyi közös eredet összetartó ereje 
és az onnan kisugárzó szilárd magyarságtudat tovább-
ra is erősnek mondható. Ennek az ápolását nagyon 
fontos dolognak tartom. Az unitárius hitet valló szülők 
gyermekeiket még most is nemzeti értékeink meg-
tartására nevelik. 

J. A.: — Az előbb kettétört törzsű fához hasonlítot-
ta az unitárius egyházat. Hol van a központjuk? 

— Miután Magyarország és Erdély között határ-
vonalat húztak, az unitárius egyház is kettévált. így az 
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a furcsa helyzet alakult ki, hogy a magyar alapítású 
egyház az itteni viszonylag kis létszáma miatt az 
anyaországban is kisebbségi sorsba került. Köz-
pontunk nincsen, de a nagyobb létszám miatt több 
intézményünk — így a teológiai akadémiánk — 
Erdélyben található. 

J. Á.: — A magyarországi unitárius egyház 
püspökévé választását követően Önt fogadta Mádl 
Ferenc köztársasági elnök. Miről tárgyaltak? 

— Mádl Ferenc köztársasági elnök úr minde-
nekelőtt a magyarországi unitárius egyház jelenlegi 
társadalmi helyzete felől érdeklődött. Reményét fe-
jezte ki, hogy a lelkiismereti és egyházalapítási tör-
vény módosítása után az unitárius egyház a történelmi 
felekezetek sorában elnyeri az őt megillető, méltó 
helyét. Az elnök úrral a gondjainkat és a terveinket is 
megbeszéltük. Terveink között szerepel, hogy kiter-
jesztjük a szociális tevékenységeink körét. Ezt most 
még a megfelelő méretű helységeink hiánya miatt nem 
tudjuk megvalósítani. A közelmúltban visszakaptuk a 
püspöki hivatalunk épületét, amelyben mielőbb két-
nyelvű óvodát szeretnénk nyitni, a Hőgyes Endre utcai 
épületünkben pedig szociális otthont szeretnénk létre-
hozni. Ez utóbbi azonban még csak terv, hiszen az 
épületnek csak a negyedét kaptuk vissza. 

J. A.: — Ön minek tekinti a vallást: magánügynek 
vagy közügynek? 

— A vallás szerintem közös magánügy, hiszen 
önmagában is közösséget jelent. A vallást persze 
magányosan is lehet gyakorolni, viszont ha közösségi 
életben gyakorolják, akkor az emberséget, a család-
szellemet, a nemzeti érzést, a jó értelemben vett 
együttműködést formálja az emberekben. Ezért szerin-
tem az egyház inkább közügy, mint magánügy. 

J. Á.: — Mi a véleménye a lelkiismereti és egyház-
alapítási törvény kormány által kidolgozott módosítási 
javaslatáról? 

— Mi, unitáriusok, büszkék vagyunk arra, hogy 
hazánk földjén, Erdélyben hirdették ki először a val-
lásszabadságot. Ez korszakalkotó dolog volt abban a 
világban, ahol az emberek sokaságát gyilkolták le val-
lásos hitükért. Mi, unitáriusok, mindig azt vallottuk, 
hogy csak olyan világnézet minősülhet vallásnak, 
amely természetfelettire irányuló, rendszerbe foglalt 
hitelveket bír. Szerintünk nem tekinthető egyháznak 
az a csoport vagy egyesület, amely elsődlegesen poli-
tikai, pszichikai, parapszichikai, sport-, gazdasági 
vagy oktatási tevékenységgel foglalkozik. A vallás-
szabadságot azonban sokféleképpen lehet értelmezni. 
Ez nem azt jelenti, hogy nem vallási célú szerve-
zeteket egyházként lehessen bejegyezni. Határozottan 
kijelenthetem, hogy jónak tartjuk és egyetértünk a kor-
mány által a parlament elé terjesztett törvénymódosí-
tás szövegével. 

J. Á.: — Különbséget tehet-e az állam a különböző 
állami kedvezmények biztosításánál egyház és egyház 
között? 

— Véleményem szerint különbséget tehet, mert az 
államnak joga van mérlegelni: a társadalom, vagyis a 
közjava érdekében milyen értékrendszert kíván külön 
kedvezményekkel is támogatni. 

J. Á.: — Milyen alapon mérlegelhet az állam? 

— Csakis azon az alapon, hogy az adott egyház 
milyen társadalmi hasznossággal bír. A hitelvekből 
tehát sosem indulhat ki. 

* * * 

Március első hetében a Magyar Televízió stábjai 
fdmeztek a Nagy Ignác utcai templomban és lelkészi 
hivatalban. A gyönyörű templombelsőt profi módon 
bemutató felvételek megörökítették az úrasztala mel-
lett imádkozó főpásztort is. Az imádságos hangulat 
gerjesztésében közreműködött Huzella Péter művész, 
aki néhány dalt adott elő gitárkísérettel. 

A lelkészi irodában Szász Adrienne pestszentlőrin-
ci lelkésznő olvasott fel farsangi és böjti gondo-
lataiból; dr. Mikó István főgondnok unokatestvérére, 
néhai Mikó Imrére, az erdélyi unitárius egyház egyko-
ri főgondnokára, jeles írónkra emlékezett néhány 
könyvének címét is bemutatva. A mintegy harminc 
perces műsort i f j . Bencze Márton szerkesztette, és a 
szerencsés erdélyi néző március 18-án, a vasárnap 
reggeli egyházi adásban tekinthette meg az MTV2-
esen. 

KVÁRI KOVÁCS ISTVÁN 
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